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Ale teï ruku na srdce. Uvìdomovali jste 
si ve chvíli, kdy jste poprvé souhlasili 
s umístìním na kandidátku, co všech-
no vás èeká? Že budete odpovídat, 
zodpovídat se, a jak je dnes moderní tak 
i vypovídat, rozhodovat, èinit nepopulár-
ní opatøení a èasto si i muset vyslech-
nout, co všechno dìláte špatnì. Protože 
to, co dìláte dobøe, není tak zajímavé. 
Bohužel, jak je nám èasto prezentováno, 
vstupem do tìchto pozic prý musíme 
poèítat i s ostøejšími vyjádøeními a být 
na nì pøipraveni. Nebylo by lepší øíci, 
že se k sobì máme chovat slušnì i když 
spolu nesouhlasíme? A poté pøijdou 
kontroly, pøedaudit, audit, MV, ÈIŽP, 
BOZP, PO, ÚP, GDPR, revize, atd. Když 
máte pocit, že už to znáte a mùžete se 
koneènì vìnovat své práci, pøijde na 
øadu vyplòování nejrùznìjší agendy, 
statistik a formuláøù. Nakonec se dozví-
te, že konáte neefektivnì a je potøeba 
optimalizovat a rušit. A protože by 
toho mohlo být málo, tak se v prùbìhu 
funkèního období zmìní zákon o støetu 
zájmù, jelikož právì volení zástupci jsou 
ti nejsnáze zkorumpovatelní a je potøeba 
na nì dohlédnout. Vùbec nevadí, že 
podnìt mùže být anonymní a tøeba 
jenom proto, že se nìkomu nelíbíte. Jak 
už jsme slyšeli, oni si nás pøece provìøí 
a ovìøí.

Toto všechno dìláme namísto toho, 
abychom peèovali o rozvoj našich obcí 
a starali se o øešení problémù svých 
spoluobèanù.

Pokud ètete náš zpravodaj, zmínìná 
témata dobøe znáte a víte, že jsou nám 
spoleèná. A právì spoleèný nesouhlas 
je mnohdy jedinou možností, jak se øadì 
nesmyslných návrhù bránit a alespoò 
èásteènì je korigovat.                                                                                                                                      

Vážení pøátelé, až tedy budete hodnotit 
uplynulé funkèní období, snažte se vidìt 

Úvodník

/smscr.cz

Komunální volby! Co nás èeká a nemine? 
pøedevším velké množství vykonané 
práce, která se v našich obcích podaøila. 
Vzpomeòte na opravené silnice, chodní-
ky, parky, ale i školy, sportovce a hasièe, 
protože tam je hlavní smysl naší práce.

Vìøím, že jste se nenechali odradit 
a kandidátky øádnì podali. Pøeji Vám 
úspìšné zvládnutí hektického volební-
ho období. Vám, kteøí už z jakéhokoli 
dùvodu konèíte, patøí velké podìkování 
za Vaši práci s pøáním hodnì štìstí 
a spokojenosti v další životní fázi.

Tomáš Dubský
starosta obce Vysoèina 
a èlen pøedsednictva SMS ÈR
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AktuálnìUdálost

Více než pìtina starostù nechce 
obhajovat mandát / str. 2

SMS ÈR upozoròuje na nejpalèivìjší 
úkoly ministerstva práce a sociálních 
vìcí / str. 7

Známe krajské nositele Ceny na-
dìje pro živý venkov  / str. 3

Milé kolegynì, vážení kolegové,

jak jsme zvyklí závìrem roku hodnotit, co 
uplynulé období pøineslo, co se povedlo, 
ale nìkdy i trochu zaskøípalo, mùžeme se 
nyní ohlédnout za ètyøletým pùsobením 
v našich obcích a mìstech. Jak hod-
nì se projektovalo, stavìlo, pracovalo 
a snad i bavilo a slavilo, když se nìjaký 
pøipravovaný projekt povedl.

Abychom ale mohli hodnotit, musíme se 
nejprve vrátit na zaèátek. Do doby, kdy 
jsme se rozhodli do komunální politiky 
vstoupit. Zavzpomínat, co nás k tomu 
vedlo, jaké jsme mìli plány a vize. Jestli 
se zamìøíme spíše na technickou vybave-
nost nebo nás více zajímá spoleèenský 
život. Nebo prostì cítíme, že právì ve 
své obci chceme žít a je jenom na nás, 
jak to v ní zaøídíme. 

Termíny do Vašich diáøù:

23. 8. – Krajský semináø SMS ÈR 
 Jihoèeského kraje, 
 KÚ Èeské Budìjovice.
24. 8. – Podpora obnovy a rozvoje 
 venkova v ÈR. Odborný semináø
 v rámci doprovodného programu 
 45. roèníku výstavy Zemì 
 živitelka 2018 v Èeských 
 Budìjovicích. Poøádá 
 Ministerstvo pro místní rozvoj ÈR.
28. 8. – Krajský semináø SMS ÈR 
 Jihomoravského kraje, Rosice.
29. 8. – Krajský semináø SMS ÈR 
 Kraje Vysoèina, Havlíèkùv Brod.
30. 8. – Krajský semináø SMS ÈR 
 Libereckého kraje, 
 KÚ Liberec. Jednání krajského
 pøedsednictva SMS ÈR 
 Moravskoslezského kraje, 
 Litultovice.
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Aktuálnì

Zveme na 
konferenci 
k zákonu 
o støetu zájmù. 
Pro èleny SMS 
ÈR 30 % sleva
Spoleènost Seminaria poøádá ve støedu 
19. 9. v Praze konferenci na téma Zákon 
o støetu zájmù – aktuálnì po novelizaci. 
Partnerem konference je Sdružení míst-
ních samospráv ÈR, jehož èlenové mohou 
využít 30 % slevu za vstup. 

Na konferenci mj. vystoupí Jaroslav Karlic-
ký, právník Frank Bold, a pøedseda SMS 
ÈR Stanislav Polèák. Podrobné informace 
o programu, pøednášejících a objednávko-
vý formuláø naleznete na webových strán-
kách zde:
www.seminaria.cz/akce/zakon-o-stre-
tu-zajmu-aktualne-po-novelizaci

O využívání 
textilek na 
konferenci 
PROPAMÁTKY
Textilní továrny pøedstavují významnou sou-
èást našeho prùmyslového dìdictví. Pøes-
tože se jedná primárnì o výrobní stavby, 
mají dochované textilky èasto velmi výraz-
nou architektonickou i urbanistickou hod-
notu. O jejich obnovì a možnosti nového 
využití se bude diskutovat v prùbìhu jede-
náctého roèníku mezioborové konferen-
ce PROPAMÁTKY, která se uskuteèní ve 
dnech 7. – 9. 11. v Lomnici nad Popelkou. 
Registrace na konferenci již byla zaháje-
na: konference.propamatky.cz.

Známe krajské nositele Ceny nadìje 
pro živý venkov za rok 2018
Jedenáct ze tøináctky krajských vítìzù letošního roèníku soutìže Cena nadìje pro živý 
venkov už známe. Zveøejnilo je Sdružení místních samospráv ÈR, které je garantem 
ocenìní, jež se udìluje obcím za živý spolkový a spoleèenský život v rámci klání Vesnice 
roku v Programu obnovy venkova.

Vítìznými vesnicemi jsou obce Boršov 
nad Vltavou (Jihoèeský kraj), Jiøíkovice 
(Jihomoravský kraj), Šaplava (Královéhra-
decký kraj), Heømanice (Liberecký kraj), 
Dívèí Hrad (Moravskoslezský kraj), Dob-
rochov (Olomoucký kraj), Bøehy (Par-
dubický kraj), Staré Sedlištì (Plzeòský 
kraj), Ledèice (Støedoèeský kraj), Vìž-
nice (Kraj Vysoèina) a Machová (Zlínský 
kraj). Vítìzové z krajù Ústeckého a Kar-
lovarského budou zveøejnìni v prùbìhu 
srpna. Z krajských výhercù, kteøí jsou 
ocenìni v prùbìhu léta udìlením diplomu, 
vybere hodnotitelská komise celkového fi-
nalistu.

Cena nadìje pro živý venkov se udìluje 
od roku 2009. Vítìzná obec se mùže tì-
šit na finanèní odmìnu ve výši 100 tisíc 
korun. Ta je urèená pro spolky, jež v obci 
pùsobí. Komu a kolik? O tom rozhoduje 
zastupitelstvo vesnice, která vyhrála.

Myšlenka vzniku ocenìní má koøeny již v ob-
dobí zrodu Sdružení místních samospráv ÈR. 
Byla motivována ideou nadìje a obèanské 
spoleènosti, jejímiž nositeli nejsou hmotné 
statky venkova, nýbrž konkrétní lidé, kteøí 
osud venkova aktivním zpùsobem vezmou do 
svých rukou. Tito lidé, obèané z venkovských 
regionù, jsou èasto iniciátory spoleèenských 
akcí a organizátory spolkového života na ven-
kovì. Mnohdy se s minimem prostøedkù, ale 
s dostatkem vlastního entusiasmu, zapojují 
do pomoci spoluobèanùm, práce s dìtmi 
a mládeží, péèe o krajinný ráz venkova, regi-
onální osvìty apod. 
 
Více informací o soutìži Vesnice roku 
najdete na: www.vesniceroku.cz.

Pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák 
pøi pøedávání krajského ocenìní sta-
rostovi obce Vìžnice Josefu Málkovi 
v Kraji Vysoèina.

Národní 
Konference 
Venkov se koná 
ve Strážnici
Tradièní akce, která již podesáté umož-
ní setkání a diskuse významným aktérùm 
rozvoje venkova, se letos uskuteèní ve 
dnech 19. až 21. 9. ve starobylém mìstì 
Strážnice na moravském Slovácku. Po-
øadatelem jubilejního roèníku, s finanèní 
podporou Celostátní sítì pro venkov, je 
Spolek pro obnovu venkova ÈR, organi-
zaci zajistí Místní akèní skupina Strážnicko 
a TA Slovácko. Nosnými tématy jsou voda 
a stromy v krajinì, komunitní rozvoj venko-
va, obnova center malých mìst a spoleè-
ná zemìdìlská politika. Bližší informace 
naleznete zde: www.smscr.cz/cz/krat-
ke-zpravy/1661-2018-06-29 
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Odpovídá starostka obce Dymoku-
ry Ludmila Kubálková. Dymokury leží 
v okrese Nymburk asi 15 km severnì od lá-
zeòského mìsta Podìbrady. Žije zde 875 
obyvatel. Katastrální území Dymokur má 
rozlohu 1465 hektarù. Souèástí obce jsou 
i vesnice Èerná Hora a Svídnice.

Proè chcete znovu kandidovat v komu-
nálních volbách?
Hlavnì proto, že jsem ani pøes maximální 
úsilí, nedokázala nìkolik vìcí dokonèit. 
Týkají se napøíklad územního plánování, 
pozemkových úprav, dotaèních akcí a po-
dobnì. A já nerada odcházím od rozdìlané 
práce. A kandiduji také proto, že to nikdo 
jiný nechce dìlat a mnì zbývají dva roky do 
dùchodu. Svùj a potažmo i manželùv ma-
jetek jsem již pøiznala, jakkoliv se mnì to 
nelíbí. Teï s ním jen hrubì hazarduji. 

Je odmìòování starostù dostateèné?
Myslím, že je velmi nedostateèné. A to pøe-
desílám, že nejsem chtivá penìz, jen jsem 
si vìdoma odpovìdnosti ke své rodinì, 
ale i k obci, kterou vedu. Odpovìdnost za 
obrovský majetek a pøedevším ruèení veš-

v zahranièí) obecní mobil na místostarostu. 
A když trávím dovolenou v místì bydlištì, 
øeším stejnì všechny problémy a èást dnù 
pobývám zase na radnici. 
Za to všechno, co jsem uvedla, si na vás 
mùže každý hulvát otevøít beztrestnì ústa, 
øvát na vás a urážet, kdy se mu zachce. 
Funkce starosty nemá žel patøiènou váž-
nost a úctu.  Ale musím øíci, že o to víc si 
vážím slušných obèanù, a tìch lidí, kteøí 
jsou ochotni obci a ostatním spoluobèa-
nùm pomoci kdykoli a hlavnì ve svém vol-
ném èase. 

A musím øíci, že se lidé velice mýlí, když se 
domnívají, že tuto práci mùže dìlat každý, 
koho zvolí. Starosta na malé obci by mìl 
být odborníkem ve všech oborech práva, 
stavebním mistrem, specialistou na dotace 
atd.  To je, bohužel, témìø nemožné. 

Pokud nebude mít budoucí starosta zá-
kladní pøehled v politice a zákonech, po-
kud nebude pracovat na poèítaèi a ovládat 
celkem rychle psaní na PC, umìní jednat 
s obèany a úøady, øidièský prùkaz a vlastní 
auto, zjistí brzy, že to nebude snadné.

kerým majetkem neodpovídá odmìnì, ja-
kou starosta dostává. Plat, náležející mi dle 
tabulek, mne neohromuje. Jsem pùvodní 
profesí uèitelka a ve školství bych dnes 
mìla totéž, ovšem i s prázdninami a mini-
mální hmotnou odpovìdností. Ovšem, výše 
platu by mi nevadila, pokud by ruèení za 
chyby èi chybná rozhodnutí fungovalo stej-
nì jako u zamìstnancù – tedy s nìjakým 
násobkem mìsíèního platu.

Co Vám na práci starostky vadí a mìlo 
by se zmìnit?
Mé rozhodování je velmi omezováno a pøe-
devším - nikdy nemám volno. Na telefonu 
jsem 24 hodin dennì, a pokud napøíklad 
nejde proud, nevolá obèan na ÈEZ, ale ptá 
se starosty, proè proud nejde a kdy dojde 
k nápravì. Obecní alarm, hlídající vodovod 
a OÚ zvoní nejèastìji ve tøi ráno. Znamená 
to obléci se, vzít auto a jet se podívat na 
místo, zda se nìco nedìje. V sobotu a ne-
dìli si chodí stìžovat chalupáøi. Nejlépe 
v dobì obìda, èi máte-li návštìvu.  Týden 
dovolené už je témìø problémem. Nahro-
madìnou práci za mne nikdo neudìlá, po-
kud chci klid, pøepojuji o dovolené (jsem-li 

Tøi otázky pro…

Proè jdu znovu do voleb?

Více než pìtina starostù nechce 
obhajovat mandát
Termín pro podání kandidátek do komu-
nálních voleb uplynul v úterý 31. 7. pøesnì 
v 16.00. Tøináct procent stávajících staros-
tù pøitom už nechce znovu kandidovat v ko-
munálních volbách, devìt procent dalších 
je ochotno kandidovat, ale pouze na øado-
vého zastupitele. Jaké pro to mají dùvody, 
vyplývá z prùzkumu, který SMS ÈR proved-
lo ve dnech 25. – 27. 7. ve všech krajích 
mezi 987 respondenty. 

Pøibylo byrokracie a administrativy 
Mezi dùvody, proè starostové nechtìjí 
mandát obhajovat, jednoznaènì domino-
val nárùst byrokracie a administrativy (36 
%). „To je problém, na který poukazujeme 
dlouhodobì. Samosprávy nemají v le-
gislativní radì vlády zastoupení, pøitom 
právì ony musejí èasto aplikovat nové 
zákony,“ øíká pøedseda SMS ÈR Stanislav 
Polèák.

Vysoká odpovìdnost až kriminalizace 
Druhým nejèastìji uvádìným dùvodem pro 
neobhajování mandátu starosty nebo jiné-
ho uvolnìného postu byla vysoká odpovìd-
nost až kriminalizace starostù, místosta-
rostù a radních (24 %). Na tento problém 
upozornilo tento mìsíc SMS ÈR èlánkem 
v reakci na zveøejnìní analýzy Nejvyššího 
státního zastupitelství o trestních stíháních 

vedených proti pøedstavitelùm samospráv. 
„Tlak na kriminalizaci volených zástupcù 
je znaèný a vede k výraznému snížení 
kvality života, zhoršení rodinných vztahù 
èi spoleèenské dehonestaci,“ uvádí Pol-
èák. „Z údajù Nejvyššího státního zastu-
pitelství pøitom vyplývá, že devìt z deseti 
podaných trestních oznámení konèí ve 
stadiu šetøení. Zbylá desetina dovedená 
do stadia trestního øízení vede k rùzným 
formám odsuzujícího rozsudku ani ne 
v polovinì pøípadù,“ dodal.

Zpøísnìní zákona o støetu zájmù 
Tøetím nejvýznamnìjším dùvodem 
je zpøísnìní zákona o støetu zájmù (10 %), 
jenž umožòuje komukoliv anonymní online 
nahlížení do majetkových pomìrù vole-
ných zastupitelù i tìch nejmenších obcí. 
„Samosprávy vítají požadavek na trans-
parentnost a právo na informace. Žádá-
me ale, aby se tyto principy uplatòovaly 
rozumnì a aby pøi tom byly respekto-
vány také oprávnìné zájmy samotných 
komunálních zastupitelù a tøetích stran. 
V tomto má souèasná podoba zákona 
celou øadu problematických a dle na-
šeho názoru i vyloženì protiústavních 
ustanovení,“ komentuje Stanislav Polèák, 
který vítá rozhodnutí senátorù napadnout 
zákon u Ústavního soudu.

24 %

10 %

36 %

2 %

28 %

Proè už se nehodláte ucházet v komu-
nálních volbách o uvolnìný post (sta-
rosta, místostarosta)?

a) Vysoká odpovìdnost až kriminalizace 
starostù, místostarostù a radních...

b) Nedùstojný majetkový striptýz plynoucí 
ze zákona o støetu zájmù.

c) Nárust byrokracie a administrativy
d) Jiná atraktivní nabídka na trhu práce 

v soukromém sektoru
e) jiné

a b c d e

Téma
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Podání návrhu k Ústavnímu soudu iniciovalo 
právì SMS ÈR. Poslanci bohužel nepod-
poøili zásadní požadavek Sdružení místních 
samospráv ÈR a Spolku pro obnovu venko-
va ÈR, aby žádné údaje nebyly anonymnì 
komukoli pøístupné z oznámení, jež musí 
starostové, místostarostové, radní a další ko-
munální politici podávat. „Naše organizace 
nemohla souhlasit s takovouto podobou 
zákona o støetu zájmù, jež dojednal Svaz 
mìst a obcí ÈR s poslanci. Problémem 
je, že pøedevším uvolnìní starostové bu-
dou nadále muset strpìt zveøejnìní svých 
oznámení o pøíjmech nebo vlastnictví 

cenných papírù, Napadení tìchto nových 
pravidel u soudu proto vítáme,“ uvedl k avi-
zované stížnosti senátorù Tomáš Chmela, 
povìøený øeditel SMS ÈR.

SMS ÈR zároveò vyzvalo všechny sou-
èasné komunální politiky èi obèany, kteøí 
by jinak hodlali kandidovat do obecních 
(mìstských) zastupitelstev, ale veøejné 
obnažování svých majetkových pomìrù je 
od podání kandidátky odrazuje, aby v zá-
jmu dobrého rozvoje svých obcí a mìst 
kandidátky do konce èervence podali, 
neboś pevnì vìøí, že napadená ustanove-

ní zákona Ústavní soud zruší. „Další mož-
nost znovu kandidovat bude až za ètyøi 
roky a my nechceme pøijít o ty úspìšné 
a schopné, kteøí si cení hodnoty své-
ho soukromí. SMS ÈR udìlalo vše, co 
bylo v našich silách a snad brzký zásah 
Ústavního soudu vrátí rozum do pravidel 
o støetu zájmù,“ podotkl pøedseda SMS 
ÈR Stanislav Polèák s tím, že napadené 
èásti zákona porušují proporcionalitu mezi 
zájmem o transparentnost volených pøed-
stavitelù obcí a mìst a legitimním zájmem 
na ochranu jejich soukromí, což nyní bude 
muset pøezkoumat Ústavní soud.

SMS ÈR vítá napadení zákona 
o støetu zájmù senátory
Sdružení místních samospráv ÈR vítá, že se poèetná skupina senátorù rozhodla napadnout 
nedávno novelizovaný zákon o støetu zájmù u Ústavního soudu z dùvodu, že u komunálních 
politikù tento zákon nedostateènì chrání jejich soukromí.

Téma

Stovky zastupitelù v posledních 
letech èelí kriminalizaci

V Èeské republice pùsobí okolo 60 000 
volených zástupcù z øad starostù, hejtma-
nù, èlenù rad i øadových zastupitelù, kteøí 
se podílejí na chodu místních samospráv, 
krajù, mìst i obcí. Nejvyšší státní zastupi-
telství aktuálnì vydalo statistický souhrn, 
v nìmž pøedstavuje údaje o kriminalitì vo-
lených zástupcù samospráv z let 2013 – 
2017.

„Tlak na kriminalizaci volených zástup-
cù je znaèný,“ uvádí pøedseda Sdružení 
místních samospráv Stanislav Polèák s tím, 
že u takto atakovaných osob vede k vý-
raznému snížení kvality života, zhoršení 
rodinných vztahù èi spoleèenské dehone-
staci. „Za vše mluví èísla shromáždìná 
Nejvyšším státním zastupitelstvím. Devìt 
z deseti podaných trestních oznámení 
konèí ve stadiu šetøení. Zbylá desetina 
dovedená do stadia trestního øízení vede 
k rùzným formám odsuzujícího rozsudku 
ani ne v polovinì pøípadù,“ dodal.

Nejvíce alarmující jsou pøípady tìch vo-
lených zástupcù, kteøí absolvovali trestní 
øízení se zprošśujícími rozsudky. Jedná se 
o nadpolovièní vìtšinu ze zahájených trest-
ních øízení, pøièemž v nich nesmíme vidìt 
pouze statistické jednotky, ale konkrétní 

znièené lidské životy. Tento stav neprospí-
vá odpovìdné práci státního zastupitelství, 
jež má zákonnou povinnost posuzovat ne-
jen dùvody k zahájení trestního stíhání, ale 
také ty, jež svìdèí ve prospìch obvinìné-
ho.

Stanislav Polèák se hodlá obrátit na mini-
stra spravedlnosti s žádostí o vyšší míru 
ochrany volených zástupcù. Pøedložené 
statistické údaje považuje Sdružení za 
signál, který mùže do jisté míry dále snížit 
vùli zástupcù veøejnosti kandidovat v nad-
cházejících komunálních volbách. „Z po-
dávání trestních oznámení na volené zá-
stupce samosprávy se stal jakýsi sport. 
Bylo by na místì zvážit také urèitou míru 
odpovìdnosti oznamovatele – tedy aby 
trestní oznámení nebyla podávána jen 
s cílem zkomplikovat danému èlovìku 
život nebo ho politicky poškodit,“ dodal 
Stanislav Polèák s tím, že o schùzku chce 
požádat i nejvyššího státního zástupce Pav-
la Zemana.
 
Analýzu trestné èinnosti volených funk-
cionáøù územních samosprávných celkù 
najdete na webu SMS ÈR www.smscr.cz

Analýza Nejvyššího státního zastupitelství ukazuje trend 
kriminalizace volených zástupcù ve velmi nelichotivém svìtle. 
Pøevážná vìtšina podaných trestních oznámení nevede ani 
k zahájení trestního øízení.

Kašava na Zlínsku 
zaujala v Evropské 
soutìži vesnic

Ocenìní za celistvý, udržitelný a mottu 
soutìže odpovídající rozvoj výjimeèné 
kvality získala v rámci Evropské ceny 
obnovy vesnice obec Kašava ze Zlín-
ského kraje. Prestižní evropské soutì-
že se zúèastnilo celkem 23 vesnic z 9 
rùzných státù. Kašava do ní byla nomi-
nována na základì výhry v celostátním 
kole Vesnice roku 2016. Tøíèlenná 
hodnotitelská komise navštívila Kašavu 
ve støedu 13. 6. Obec pro ni pøipravila 
nabitý a pestrý pìtihodinový program. 
Stejnì jako pøed dvìma lety i v tento 
den spojili své síly zastupitelé, škola, 
všechny spolky a místní producenti, 
aby hodnotitelùm ukázali, jakou pøí-
jemnou atmosféru umí pøi prohlídce 
vesnicí vytvoøit. 

Èlenové komise se seznámili s ak-
tuálními projekty a rozvojovými do-
kumenty obce, prohlédli si základní 
a mateøskou školu, knihovnu, kostel, 
hasièskou zbrojnici i další zajímavá 
místa v obci a èekaly na nì také ukáz-
ky lidové veselice nebo ochutnávky 
z místního øeznictví èi cukrárny.  

Vítìzem 13. roèníku evropské sou-
tìže je rakouská obec Hinterstoder. 
O letošní Evropskou cenu obnovy 
vesnice soupeøilo 23 vesnic z devíti 
státù. Za 28 let vyhlašování soutìže 
nikdy èeská vesnice nezískala hlavní 
cenu.

Jak ulehèit neuvolnìným starostùm?

O této otázce se znovu vedla diskuse na pùdì Senátu. Zástupkynì 
SMS ÈR Jana Pøecechtìlová podpoøila návrh návratu pøíspìvku na 
penzijní pøipojištìní pro neuvolnìné starosty. 
Tato legislativní úprava je jen drobností. Mnohem složitìjší bude vyjed-
nat takovou zmìnu RUD, která umožní i nejmenším obcím pod 200 
obyvatel financovat infrastrukturu a rozvoj.
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Co pøináší aktuální poèet obcí v ÈR 
a kdo stojí v jejich èele?
Pøed èasem byla Institutem pro demokracii a ekonomickou analýzu publikována studie, 
která se zabývá charakteristikami zastupitelù a volební soutìží na komunální úrovni v Èeské 
republice. Nìkteré její závìry vyvolaly øadu reakcí vèetnì tìch mediálních. O tom, že struktura 
obcí v Èeské republice, správa vìcí veøejných a volební soutìž jsou v porovnání s jinými státy 
znaènì rozdílné, není pochyb, ale proè by to mìla být slabá stránka naší místní samosprávy? 
I o tom se zamýšlíme v následujícím textu.

Jaká je struktura èeských obcí?
Èeská republika má velmi specifickou 
strukturu obcí, neboś její prùmìrná obec na 
poèet obyvatel je nejmenší v Evropì a ve 
srovnání s prùmìrem za státy OECD je šes-
tinásobnì menší. Prùmìrná obec v Èeské 
republice èítá 1 640 obyvatel a témìø 90 
% obcí v ÈR z celkového poètu 6 248 obcí 
má pod 2 000 obyvatel. Co se týká prùmìr-
ného poètu hektarù spravovaného území, 
patøí ÈR v prùmìru také ke státùm s nej-
menší prùmìrnou rozlohou spravovaného 
území v Evropì. Podobnou strukturu obcí 
má napø. Francie a Slovensko. Opakem 
jsou Spojené království Velké Británie a Se-
verního Irska èi Jižní Korea, kde se prùmìr-
ná velikost obce pohybuje kolem 200 000 
obyvatel.

Kdo je ve vedení èeských obcí?
Obec spravuje zastupitelstvo obce v èele 
se starostou a místostarostou pøíp. mís-
tostarosty. Ve vìtších obcí se zøizuje i rada. 
Poèet zastupitelù je úmìrný poètu obyva-
tel a pohybuje se od 5 do 55 osob. Výbìr 
zastupitelù obce probíhá zpravidla jednou 
za ètyøi roky ve volbách do obecního za-
stupitelstva. Následuje volba starosty a dal-
ších funkcionáøù - avšak už jen samotnými 
èleny zastupitelstva. Poèet kandidátù do 
obecního zastupitelstva je prùmìrnì nižší 
v menších obcích než ve vìtších obcích 

èi mìstech, za to volební úèast je v men-
ších obcích vyšší. Situaci s nižším poètem 
kandidátù nelze brát však negativnì, ale 
spíše pozitivnì neboś ukazuje provìøenost 
kandidátù a v pøípadì znovuzvolení zajiš-
tuje vìtší míru kontinuity správy vìcí veøej-
ných na místní úrovni. Nutné je však také 
podotknout, že v menších obcích se lidé 
znají více mezi sebou a na základì tìchto 
znalostí a vzájemných zkušeností z každo-
denního života zvažují volbu kandidátù do 
obecního zastupitelstva. Tento jev je však 
ve velkých mìstech pøirozenì nedosažitel-
ný a tak voliè musí vsadit na zprostøedko-
vané informace o „holkách a klucích z pla-
kátù“. K dalším zajímavým charakteristikám 
obecních zastupitelù menších obcí patøí 
vìtší èetnost vykonávání funkce po dobu 
nìkolika volebních období za sebou, za-
tímco ve vìtších obcích a mìstech je vìtší 
míra fluktuace. Nelze také opomenut, že 
øada obecních zastupitelù na menších ob-
cích jsou rodáci èi lidé, kteøí znaènou èást 
života strávili v dané obci, což pøi výkonu 
jejich funkce znamená uplatòování jejich 
lokální identity vìtší mìrou. Øada staros-
tù na malých obcích jsou neuvolnìní pro 
výkon svých funkcí, tj. dìlají starostu ve 
svém volném èase. Tento jev bývá èasto 
kritizován se závìrem, že výkon samosprá-
vy je horší, ale opak je v mnoha pøípadech 
pravdou, neboś neuvolnìný starosta mùže 
být tøeba èerstvý dùchodce èi drobný pod-
nikatel, který se v obci pohybuje po dobu 
celého dne. Zajímavostí také je, že staros-
ty nejmenších obcí jsou èastìji ženy než 
muži.

Jak fungují a hospodaøí èeské obce?
Èeské obce vykonávají øadu aktivit nejen 
v samosprávné, ale i v pøenesené pùsob-
nosti, tj. stát na nì pøevedl výkon nìkte-
rých agend za úèelem toho, aby byly blíže 
dosažitelné obèanùm. Typickým pøíkladem 
pøenesené pùsobnosti na menší obec je 
provoz matriky. V rámci samostatné pù-
sobnosti je jedním z nejdùležitìjších bodù 
hospodaøení s obecním majetkem a na-
kládání s finanèními prostøedky. Pøi hod-
nocení této problematiky dopadají menší 
obce velmi dobøe, neboś nejsou v porov-
nání s vìtšími tolik zadlužené a hospodaøí 
s kladným výsledkem i pøesto, že jejich 
investièní potøeby nejsou plnou mìrou 

uspokojeny. Pøi kontrolách fungování obcí 
se také chybovost vyskytuje ve vìtší míøe 
u vìtších obcí. Také je nutné podotknout, 
že veøejná správa by mìla fungovat na prin-
cipu subsidiarity, tj. jednotlivé èinnosti by 
mìly být vykonávány na té úrovni veøejné 
správy, kde jsou nejsnáze dostupné lidem 
za pøedpokladu nejoptimálnìjších ekono-
mických nákladù.

Jak probíhá spoleèenský život a spol-
ková èinnost na venkovì?
Život v èeských obcích, pøedevším v tìch 
venkovských, s sebou pøináší øadu starostí, 
ale i radostí. Ty jsou nejenom reprezento-
vány klidnìjším zpùsobem života, kvalitnìj-
ším životním prostøedím a stavem krajiny, 
ale také øadou spoleèenských akcí a aktivit 
spolkù na venkovì. Charakter a èetnost 
spoleèenských akcí se liší, ale obecnì 
mùžeme øíci, že díky jejich konání k sobì 
mají lidé na venkovì blíže než ve mìstech. 
Èeská republika je také zemí spolkù, kte-
ré nejèastìji reprezentují hasièi, sportovci, 
myslivci, chovatelé, rybáøi a spolky žen. 
Nejrozšíøenìjší je zastoupení sborù dobro-
volných hasièù, kteøí pùsobí ve více jak 95 
% obcí. Nejvìtší prùmìrný poèet spolkù na 
obec je ve Zlínském kraji a pøesahuje hod-
notu pìt.

Závìrem
Jsme zemí, kde je rozhodování zastupitelù 
nejblíže obèanùm a obèané jsou také nejví-
ce zaangažováni do rozhodování o vìcech 
veøejných a vytváøení dìní v obcích. Ob-
èan tedy mùže bez vìtších potíží vyhledat 
svého starostu a øešit s ním problémy èi 
potøeby, které ho trápí, avšak najití kon-
censu mezi obèanem a starostou je vìc 
druhá. I díky této zmiòované blízkosti ob-
èanù k zastupitelùm jsou zastupitelé pod 
neobvykle velkou veøejnou kontrolou, která 
pøispívá k dobrému fungování správy obcí. 
Obèas jsme svìdky kritiky vyššího poètu 
obcí a uplatòování názoru jejich tak zvané 
ekonomické neefektivnosti s cílem vytvoøe-
ní nálady èi klimatu k jejich sluèování, se 
kterým se však nelze v žádném pøípadì 
ztotožnit. 

Ing. Ludìk Beneš
legislativní analytik SMS ÈR
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Díl ètvrtý: Jak øešit nedostatek 
podzemní vody v obcích?
Prùbìžnì vás v Informaèním zpravodaji 
SMS ÈR seznamujeme s tøinácti téma-
ty vzdìlávacího kurzu „Škola èlena za-
stupitelstva obce“, který je realizován 
v rámci projektu „Podpora vzdìlávání 
volených zástupcù obcí I. typu“ reg. è. 
CZ.03.4.74/0.0/0.0/16_033/000299
7 a je spolufinancován z EU.

Srážkový deficit, pokles hladiny podzemní 
vody ve studnách, vysychání pramenù … 
to jsou slova, na která si pomalu zaèínáme 
zvykat. Pro obyvatele, který je napojen na 
veøejný vodovod, postaèí otoèit kohoutkem 
a problém se žízní èi koupelí je zpravidla 
vyøešen. 

V posledním desetiletí však vzrùstá poèet 
obcí, kde dosud provozovaný obecní vo-
dovod èi systém domovních studní již pro 
pokles vydatnosti obecních zdrojù nemùže 
zcela pokrýt minimální potøeby obyvatel 
a obecní rozpoèty neumožòují vìtší investi-
ce, napø. na pøipojení ke vzdálenému vodo-
vodnímu systému spoleèností jakými jsou 
napøíklad Vodovody a kanalizace.

Jedno z možných øešení této situace nabízí 
dotaèní program MŽP a SFŽP, konkrétnì 
výzva è. 2/2018, jež navazuje na analogic-
kou výzvu MŽP è. 8/2016, v rámci které 
bylo podpoøeno 293 žádostí za 330 mil. 
korun (tisková zpráva MŽP ze 2. 5. 2018).

Efektivitu podání žádostí o pøidìlení finanè-
ních prostøedkù a úspìšnost øešení pøi bu-
dování nových vodních zdrojù mùžeme doku-
mentovat na pøíkladu dvou obcí na Jièínsku, 
a to pro obce Skuøina u Markvartic a Støevaè. 

V tìchto vesnicích, ale i v obcích s obdob-
nými problémy, dochází k možným støetùm 
zájmù, jež spoèívají v „urychleném“ vrtání 
úzkoprofilových vrtù o hloubce „vždy“ do 
30 metrù, neúmìrným èerpáním podzem-

ní vody (napø. pro plnìní bazénu) a jejich 
mnohdy negativním vlivem na systém mìl-
kých domovních studní. 

Uvedený dotaèní program umožnil již na 
úrovni projektové dokumentace optimální 
výbìr vhodných lokalit pro hydrogeolo-
gický prùzkum, na kterých bylo možné 
minimalizovat støety zájmù majetkoprávní 
povahy, nekonfliktní vymezení ochranných 
pásem a zároveò vylouèit negativní ovlivnì-
ní okolních vodních zdrojù èi ekosystémù 
vázaných na povrchové toky èi mokøady. 
Souèástí projektové dokumentace byl 
i hydrologický a geofyzikální prùzkum.

V obou lokalitách byly ovìøeny zdroje kva-
litní podzemní vody o vydatnosti 1 l/s až 2 
l/s formou 60 metrových hlubokých vrtù 
s výstrojí o prùmìru 160 milimetrù, které 
s rezervou umožòují efektivní napojení obcí 
na budoucí vodovod. Zároveò jsou vytvoøe-
ny pøedpoklady, aby v èase do vybudování 
obecního vodovodu bylo možné v havarij-
ních stavech (napø. celoplošný pokles hladi-
ny podzemní vody v intravilánu obcí) tyto vrty 
používat jako náhradní vodní zdroj. 

V novém dotaèním programu MŽP è. 
2/2018 je alokováno 600 mil. korun, tedy 
dvakrát více než v pøedchozí výzvì s tím, že 
tyto prostøedky jsou urèeny i pro prùzkum-
né vrty nebo vybudování veøejnì pøístupné-
ho odbìrového místa. 

Jak se øíká, „ruka Pánì je otevøena“; nabízí 
se tedy možnost øešení palèivých problé-
mù v zásobování obyvatelstva podzemní 
vodou v lokalitách, kde dosud tradièní øe-
šení selhávají.

Lektor Ing. Lubomír Køíž, Ph.D. od roku 
2002 externì spolupracuje s Fakultou 
lesnickou a environmentální (od r. 2007 
Fakulta životního prostøedí) Èeské ze-
mìdìlské univerzity v Praze, s katedrou 
Ekologie a životního prostøedí, pøedná-
ší v rámci programu Ochrana životního 
prostøedí na témata: Voda jako složka 
životního prostøedí, Staré ekologické zá-
tìže, Sanaèní technologie a Ekologické 
havárie. Má letité zkušenosti s envi-
ronmentální due diligence, tedy s identi-
fikací a vyhodnocením potenciálních 
environmentálních rizik spojených s ná-
kupem nebo prodejem èi využitím tzv. 
„brownfields“ na území Ruska, Ukrajiny, 
Kazachstánu, Gruzie a Arménie. Pracu-
je pro zahranièní investièní a developer-
ské spoleènosti, prùmyslové podniky 
a banky.
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Díl ètvrtý: Jak øešit nedostatek 
podzemní vody v obcích?

Aktuálnì

SMS ÈR upozoròuje 
na nejpalèivìjší úkoly 
ministerstva práce 
a sociálních vìcí
V sociální oblasti existuje øada problémù, které obcím 
komplikují život. Sdružení místních samospráv ÈR 
upozoròuje v souvislosti se jmenováním nové ministrynì 
práce sociálních vìcí Jany Maláèové na ty nejpalèivìjší. 
Všechny se nìjakým zpùsobem dotýkají bydlení. 

Pøedseda SMS ÈR a europoslanec Sta-
nislav Polèák avizoval, že v nejbližší dobì 
požádá ministryni o schùzku a problémy 
s ní zaène øešit. Jednou z priorit, které 
budou obce po ministerstvu požado-
vat, je vyšší kontrola sociálních dávek 
urèených na bydlení a pøedevším jejich 
snížení tam, kde jsou nadužívány nebo 
dokonce zneužívány. „Zbyteènì vyplá-
cené dávky na bydlení neøeší palèivou 
situaci sociálnì slabých, ale financují 
byznys provozovatelù ubytoven. S tím 
nemùžeme souhlasit,“ øekl Stanislav 
Polèák. „Obecnì považujeme za jednu 
z možností, jak øešit zneužívání tìchto 
dávek, regulaci cen nájmu v ubytova-
cích zaøízeních, kde žadatelé o pøíspì-
vek na bydlení žijí, a to napøíklad na 
základì cenových map,“ dodal.

S tématem zneužívání pøíspìvku na byd-
lení souvisí problematika sociálního byd-
lení, která dosud nebyla uspokojivì sys-
tematicky vyøešena. Myšlenku sociálního 
bydlení SMS ÈR podporuje. Zákon, který 
by sociální bydlení systematicky upravo-
val, ale musí brát v potaz specifickou si-
tuaci jednotlivých regionù a obcí, zejmé-
na tìch malých. „Vìøíme, že sama obec 

zná nejlépe svou situaci, své potøeby 
a své možnosti. Návrh zákona by mìl 
iniciativy obcí podporovat a poskytovat 
jim jednotný rámec pro jejich realizaci. 
Obce se totiž o své potøebné obèany, 
zejména o ty, kteøí mají trvalý pobyt na 
jejich území, již nyní starají a jsou tak 
významnou instancí v prevenci sociál-
ního vylouèení,“ uvedl dále pøedseda 
Sdružení místních samospráv ÈR, jež 
v této souvislosti vítá skuteènost, že vlá-
da má v úmyslu upravit rozpoètové urèení 
daní zavedením koeficientu zohledòující-
ho poèet seniorù žijících v obci.

Další oblastí, na kterou by se podle SMS 
ÈR mìlo ministerstvo zamìøit, je øešení 
problematiky sociálnì vylouèených lo-
kalit a omezení fenoménu vnitøní migra-
ce. „Rádi bychom diskutovali o zmìnì 
posuzování a definice vylouèených lo-
kalit, protože z takzvané Gabalovy ana-
lýzy vypracované v roce 2014 vyplývá, 
že sociálnì vylouèené lokality se pro-
mìòují, že sociální vylouèení je jev dy-
namický a je tedy potøeba ho prùbìžnì 
monitorovat,“ uzavøel Polèák.

Doba prázdnin zanedlouho skonèí a èeká 
nás období nových pracovních èinností, 
projektù a výzev. Naplánujte si pracovní 
rozjezd pozvolnìjší a využijte èas ve spo-
leènosti svých kolegù. Sdružení místních 
samospráv ÈR znovu pøipravilo tøídenní 
vzdìlávací akci urèenou zástupcùm veøej-
né správy. Program letošní Univerzity je 
inspirován loòskou zpìtnou vazbou úèast-
níkù. Èekají vás tøi intenzivnì prožité dny, 
plné odborných semináøù, školících blokù, 
prezentací pøíkladù dobré praxe a dokon-
ce stáž do obce Heømanov, loòského vítì-
ze soutìže Vesnice roku. 
Setkáte se zástupci Ministerstva práce 
a sociálních vìcí a Ministerstva vnitra, part-
nery spolupracujícími s obcemi, lektory 
a pøedevším se svými kolegy napøíè Èes-
kou republikou, s nimiž mùžete sdílet zku-
šenosti, starosti i radosti.

Témata, která pøipravujeme: 
Správa obce v dobì mezi konáním voleb 
do zastupitelstva obce, sociální oblast, 
školství, doprava, pøezkoumání hospoda-
øení územnì správních celkù, komunikace 
s obèany, webové aplikace, zasedání za-
stupitelstva, správní øízení a další. 

Kdy a kde?
Jste srdeènì zváni dne 12. - 14. 9. 2018 do 
Balonového hotelu v Radešínì na Žïársku.
Úèast na školení i ubytování jsou zdarma. 
Více informací a registraci najdete na strán-
kách www.rokvobci.cz/akce/118-uni-
verzita-starosty/.

Univerzita 
starosty 2018

Øešíte problém ve své obci a nevíte, na ja-
kém právním základì je postaven a jak si 
s ním správnì poradit? Netrapte se hodinami 
hledání v zákonech, diskuzemi s neodborní-
ky a domnìnkami, jak by to mohlo být. 
Máme pro Vás elegantní øešení: Napište nám 
dotaz, èi problém do právní poradny a náš 
právník na nìj anonymnì odpoví. Všechny 
dotazy a odpovìdi právníka jsou pro všechny 
registrované zveøejnìny na www.rokvobci.
cz, a to bez uvedení jmen a názvù obcí. 
Metodicko-právní poradna je jedna z aktivit 
projektu Podpora vzdìlávání volených zá-
stupcù obcí I. typu. Sdružení místních sa-
mospráv ÈR, se touto službou snaží o další 
ulehèení práce starostù a zástupcù všech 
obcí I. typu a navíc je zdarma!
www.rokvobci.cz/pravni-poradna/

Pro položení dotazu je nutná registrace na 
webu Rok v obci, kterou provedete zde 
www.rokvobci.cz/uzivatel/create-new/ 
a schválení registrace správcem webu.

Metodicko-právní po-
radna, vaše pravá ruka

Zejména o problematice sociálního bydlení a vylouèených lokalitách jednal v úterý 
7. 8. s ministryní Janou Maláèovou pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák.
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Úvaha o sociálním podnikání ve 
spojení se sociálním bydlením
Vždy mne nadzvedne ze židle, když politik prohlásí, že právì on, èi hnutí, nebo strana, 
kterou zastupuje, vynalezl øešení sociálního bydlení. Populisticky uvede, že už nenechá 
podnikatele s chudobou dále využívat situace lidí v nesnázích a odvádìt nemalé èástky 
ze státního rozpoètu za dávky na bydlení. Nabídne jednoduché øešení, díky kterým 
dokáže dostat lidi z ubytoven, kde žijí v nuzných podmínkách za ceny v tøíhvìzdièkovém 
hotelu, do adaptovaných nebo nových bytù, které za evropské dotace postaví obce.

Zmíním jeden z prvotních šílených nápadù, 
jakým je uzákonìní rezervace povinných 
5 % celkového bytového fondu obce právì 
na sociální bydlení. Napøíklad v naší obci 
s celkovými 285 bytovými jednotkami by to 
pro obec znamenalo povinnost vybudovat 
cca 14 bytù pro sociální bydlení. Je to dost 
šílený návrh. Už ve chvíli, kdy obec provozu-
je vlastních pìt bytù (se slušnými nájemní-
ky), je agenda úèetnictví a údržby bytového 
fondu pro úèetní na pùl úvazku a uvolnì-
ného starostu docela nároèná. Neumím si 
pøedstavit, jak bychom zvládali obsazení 14 
bytù nepøizpùsobivými obèany. Napadají 
mne rùzné scénáøe od vymáhání nájemné-
ho až po øešení sousedských sporù.

Asi už je v nìkterých kapsách dost nahra-
báno a na obzoru se objevují kýžené le-
gislativní zmìny. Za pozornost stojí tøeba 
skoro hotová novela stávající právní úpravy 
jedné z dávek na bydlení – pøíspìvku na 
bydlení. Má omezit nadužívání této dávky. 
Tìžko lze pøedpokládat, kam toto opatøení 
povede, protože oba tábory - jak nepøizpù-
sobiví, tak podnikatelé - jistì beze všech 
morálních skrupulí nasadí všechny možné 
páky, aby dosáhli svého: bydlení bez kont-
roly a s adekvátním ziskem. 

Samotná otázka sociálního bydlení je zají-
mavá pøístupem státních orgánù. Stát øek-
ne (zjednodušenì): “Milé obce, soukromé 
spoleènosti, milé neziskovky, dáme vám 
peníze na výstavbu bytù a po pìti letech 
udržitelnosti projektu se byty pøevedou do 
vašeho vlastnictví. To je pro vás jistì vý-
hodné, tak proè ještì nestavíte? Vlastnì, 
promiòte, ono by to šlo zneužít! Dobøe, 

udržitelnost bude dejme tomu dvacetiletá.” 
Výstavba bytù je jen jedna vìc problému 
a otázku sociálního bydlení nevyøeší. Je to 
nekoncepèní øešení a, podle mého názo-
ru, i krok zpátky. Navíc realizaci dotované 
bytové výstavby komplikuje fakt, že nejsou 
pøipraveny projekty a projekèní kanceláøe 
mají práci na letošní rok již nemilosrdnì za-
danou. Mì ovšem trápí jiná otázka, kterou 
mi nìkolikrát položila má dcera pøi spoleè-
ném poznávání èeské krajiny: “Tati? Kam 
tady v té vesnièce chodí lidi do práce?” 

A jsme u jádra problému. Rozhlédnìme 
se kolem sebe a nelžeme si do kapsy. 
I kdybychom nabídli na vsi sociální bydlení, 
kdo z místních podnikatelù bude ochotný 
pøijmout zamìstnance jiné barvy pleti èi 
zamìstnance po opuštìní výkonu trestu? 
Kdo se bude zabývat v pracovním procesu 
vyléèeným toxikomanem nebo invalidou 
s epilepsií? Jak chcete zmìnit návyky ob-
èanù, kteøí si zvykli chodit pro sociální dáv-
ky a našli životní pohodu ve své malé bídì? 
A osoby žádající o azyl? To je na malé obci 
politická sebevražda. 

Lidé, které jsem nyní popsal, se pohybu-
jí v kruhu, ze kterého se jen tìžko uniká. 
Pokud nechceme tvoøit další sociálnì vy-
louèené oblasti, musíme systém zmìnit 
od základu. Øešením není povinnost obcí 
stavìt sociální byty. Øešením je spojit so-
ciální bydlení se sociálním podnikáním. 
Právì spojení tìchto dvou možností umož-
ní lidem ohroženým sociálním vylouèením 
z onoho kruhu vystoupit. Nebude to jedno-
duché, ale pokud se obèan zapojí do prá-
ce v sociálním podniku, vlastním pøièinìním 

s podporou zamìstnavatele a kolektivu spo-
lupracovníkù se mùže postavit na vlastní nohy 
- sociálnì se rehabilitovat. Sebezodpovìd-
nost èlovìka ohroženého sociálním vylouèe-
ním roste právì budováním komunity podle 
jasnì stanovených pravidel spoleènì s mož-
ností splácet nájem prací. Rovnìž svou roli 
hraje znièení sociálních vazeb na bývalé okolí 
a možnost realizovat se v novém prostøedí.

Èerpám z osobních zkušeností s naším so-
ciálním podnikem Hustíøanka služby, s.r.o. 
Funguje první rok a mohu potvrdit pozitivní 
vliv jak zodpovìdného vedení založeného 
na motivaci zamìstnancù, tak i velmi dob-
rou spolupráci s Farní charitou Dvùr Králové 
n. L. v roli sociálního poradce. Sociální pod-
nik nás v podstatì uchránil od katastrofálního 
nedostatku zamìstnancù v režimu veøejnì 
prospìšných prací na jedné stranì a zlepšil 
celkovou spolupráci dobøe motivovanými za-
mìstnanci na stranì druhé. Myslím, že v pøí-
padì nabídky vlastního sociálního bydlení 
jsme schopni zaèlenit i další osoby z cílových 
skupin a jistì bychom pro nì našli práci. 

Nyní je ovšem na tahu stát, potažmo minis-
terstvo práce a sociálních vìcí. Z mého po-
hledu by myšlenka propojení sociálního by-
dlení a sociálního 
podnikání nemìla 
zapadnout. Praxe 
ukazuje, že mùže 
dobøe fungovat.

Jaroslav Huòat
starosta 
obce Dubenec

Názor

Na workshopu Úøadu vlády se probíraly i pøipomínky SMS ÈR

Na workshopu Úøadu vlády k Akènímu plánu ÈR Partnerství pro otevøené vládnutí v obdo-
bí let 2018 až 2020 se probíraly i pøipomínky SMS ÈR, které navrhuje rozšíøení kapitoly 
4.1 o oblasti zlepšování veøejných služeb s cílem podstatného zlepšování kvality veøejné 
obèanské vybavenosti a její dostupnosti ve venkovských obcích. Jde pøedevším o zdra-
votnictví, vzdìlávání, justici, zásobování vodou a elektøinou, veøejnou dopravní obsluž-
nost, poštovní služby, maloobchod, lékárny a komunitní zaøízení. Podle tvùrcù Akèního 
plánu má pøipomínka velmi obecný charakter a je tøeba navrhovat konkrétní závazky. 
Jsou ale ochotní se SMS ÈR v budoucnu spolupracovat, pøipomínku považují za odù-
vodnitelnou a doporuèují ji aplikovat pøedevším pøi vytváøení dalšího návrhu v roce 2020.

Komunální projekt roku 2018

Soutìž komunálních projektù realizova-
ných v obcích, mìstysech, mìstských 
èástech, mìstských obvodech a mìstech, 
za jejichž pøípravou, prosazením nebo 
uskuteènìním stály osobnosti z øad komu-
nálních politikù, poøádá èasopis Moderní 
obec s vydavatelstvím Profi Press. Spolu-
poøadatelem je i Sdružení místních samo-
správ ÈR. Výsledky soutìže budou ozná-
meny 18. 9. v Senátu Parlamentu ÈR, kam 
budou pozváni všichni soutìžící.
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Sdružení místních samospráv ÈR pova-
žuje tento návrh Ministerstva vnitra za 
zmateèný a uspìchaný. Se zástupci míst-
ních samospráv nebyl pøedkládaný model 
financování ze strany Ministerstva vnitra 
dostateènì projednán, zástupcùm obcí 
a krajù byly v prùbìhu kvìtna a èervna 
2018 pøedkládány neúplné, zavádìjící 
a zmateèné informace o plánovaném ru-
šení nìkterých matrièních úøadù. O zmì-
nì zpùsobu financování pak byla ze stra-
ny ministerstva vnitra informována pouze 
èást místních samospráv.

Navrhovaná zmìna se negativnì dotkne 
zejména rozpoètù menších obcí s nízkým 
poètem prvozápisù. V koneèném dùsled-
ku mùže vést nedostateèné financování 
výkonu matrièní agendy k zániku matriè-
ních úøadù v nìkterých menších obcích 
a centralizaci výkonu matrièní agendy do 
obcí vìtších, což povede k dalšímu od-
dalování dostupnosti této základní a pro 
obèany zásadní správní agendy z venkova 
do vìtších mìst.

SMS ÈR pøitom nesouhlasí s tím, že by 
mìly být pøi financování matrik zohledòo-
vány jen takzvané prvozápisy. „Agenda 
matrièních úøadù je mnohem širší. Ob-
èané se na nì obracejí také z dùvodù 
zmìn jména, pøíjmení, urèení otcovství, 

velmi se zvýšily žádosti o nahlížení do 
matrièních knih ze strany lidí, kteøí do-
hledávají své pøedky, ale také další ma-
trièní èinnosti, jako je dohledání matriè-
ních údajù a zápisù pro úøady, notáøe 
a podobnì. Celkovì v posledních dvou 
letech nárùst matrièních úkonù stoupá,“ 
vysvìtluje Marie Kabátová, starostka mìs-
tyse Lhenic. Obává se, že vzdalování ve-
øejné správy obèanovi a tedy snižování její 
dostupnosti mùže v dlouhodobém hori-
zontu vést k dalšímu vylidòování venkova.

Návrh ministerstva vnitra nijak nereflektuje 
skuteènost, že pøístup k matriènímu úøadu 
je zapotøebí obèanùm plnì zajistit v úøed-
ních hodinách, s èímž jsou spojeny nákla-
dy na provoz a personální zajištìní chodu 
úøadu, a to zcela bez ohledu na pøípadný 
poèet provedených prvozápisù èi jiných 
úkonù. Výše pøíspìvkù za prvozápis, jak 
navrhuje ministerstvo vnitra, je dle názoru 
Sdružení místních samospráv ÈR spor-
ná, øádnì nereflektuje nároènost tìchto 
jednotlivých úkonù (èasová nároènost, 
personální, materiální a režijní náklady). 
Zpùsob, jakým ministerstvo vnitra k tìmto 
èástkám dospìlo, je nejasný.

Sdružení místních samospráv ÈR se pøi-
klání k možnému zavedení smíšeného 
modelu financování založeného na kombi-
naci paušální (minimální) èástky pøíspìvku 
na pokrytí nákladù na provoz úøadu, spolu 
s dalšími pøíspìvky podle skuteèného po-
ètu provedených úkonù na úseku matriky, 
reflektujícími poèetní nároènost vykonáva-
né agendy v jednotlivých obcích.

Stanovení zpùsobu urèení výše pøíspìvku 
by mìlo být pøedmìtem dalších odbor-
ných diskusí mezi ministerstvem vnitra 
a místními samosprávami. V tomto ohledu 
Sdružení místních samospráv ÈR apelo-
valo na vládu Èeské republiky, která mìla 
tento návrh ministerstva vnitra projednávat 
na svém jednání 18. 7., aby k nìmu zauja-
la negativní postoj a uložila ministru vnitra 
o zpùsobu financování dále jednat se zá-
stupci samospráv.

Vzhledem k tomu, že návrh ministerstva 
vnitra má být realizován prostøednictvím 
zákona o státním rozpoètu ÈR na rok 
2019, Sdružení místních samospráv ÈR 
èiní v tomto ohledu i další legislativní kroky 
a pøipomínky k návrhu zákona o státním 
rozpoètu.

Pøíspìvek na výkon matrièní agendy je 
dosud obcím pøidìlován dle poètu obyva-
tel ve správním obvodu obce s matrièním 
úøadem. Podle návrhu ministerstva vnitra 
má dojít od 1. ledna 2019 prostøednic-
tvím zákona o státním rozpoètu ÈR na 
rok 2019 ke zmìnì zpùsobu financová-
ní èinnosti matrièních úøadù obcí v rám-
ci výkonu pøenesené pùsobnosti na tzv. 
výkonnostní model, podle nìhož mají být 
pøíspìvky obcím pøidìlovány výhradnì 
v závislosti na poètu provedených prvo-
zápisù.

„Jako nejvhodnìjší øešení úpravy sítì 
matrièních úøadù bylo navrženo finan-
cování za provedený prvozápis (tedy 
základní matrièní úkon) s rozliènými 
sazbami dle druhu prvozápisu (897 Kè 
za prvozápis narození, 3 588 Kè za pr-
vozápis uzavøení manželství a 1 794 Kè 
za prvozápis úmrtí). Navržené èástky 
zahrnují jak náklady na samotný prvozá-
pis, tak i náklady na další matrièní úkony 
(duplikáty, urèení otcovství, zmìna jmé-
na a pøíjmení apod.) a režijní náklady 
(napø. výjezdy pracovníkù matrièních 
úøadù na svatby. Ministerstvo vnitra 
pøedpokládá, že pøi takto nastaveném 
modelu financování bude ušetøeno pøi-
bližnì 160 mil. Kè.“ (citace z pøedkládací 
zprávy ministerstva vnitra).

Navržená zmìna financování mùže 
vést k zániku matrik
SMS ÈR nesouhlasí se zámìrem ministerstva vnitra zmìnit zpùsob financování matrièních 
úøadù na tzv. výkonnostní model, který má být od 1. ledna 2019 založen na poètu 
provedených prvozápisù. 

Aktuálnì

Ve ètvrtek 2. 8. na dalším jednání s pøedstaviteli ministerstva vnitra Janem Hamáèkem 
a Petrem Mlsnou vyjádøilo SMS ÈR ústy svého pøedsedy Stanislava Polèáka zásadní 
nesouhlas s èistì výkonovým modelem, který je pro malé obce nevýhodný. Sdružení 
vyzvalo ministerstvo k roènímu odkladu. „V dané vìci se bude dále jednat, nicménì si-
tuace je velmi komplikovaná,“ popsal výsledek jednání øeditel SMS ÈR Tomáš Chmela, 
který se schùzky spolu s místopøedsedou Janem Sedláèkem rovnìž úèastnil.
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Soutìž o nejlepší zpravodaj 2017 
má vítìze
Témìø tøi stovky zpravodajù z celé republiky posuzovali hodnotitelé letošního roèníku 
soutìže, jejímž cílem je vybrat šampiony mezi obecními a mìstskými periodiky. Jaké jsou 
kompletní výsledky?

Do sedmého roèníku soutìže „O nejlep-
ší obecní a mìstský zpravodaj“, kterou 
vyhlásily  KPES FF Univerzity Palackého 
v Olomouci, Civipolis o.p.s., Unives.eu, 
Angelus Aureus o.p.s. a Sdružení míst-
ních samospráv ÈR u pøíležitosti svátku 

slovanských vìrozvìstù a již tradièních 
„Dnù lidí dobré vùle“ na Velehradì, pøihlá-
sily obce a mìsta z celé ÈR 296 zpravo-
dajù. Porota popáté vybírala také nejlep-
ší zpravodaj mikroregionù, svazkù obcí 
a místních akèních skupin, kterých obdr-
žela celkem 27, a také nejlepší rubriku èi 
nejlépe zpracované téma.

Úkolem sedmièlenné poroty, ve které 
zasedali zástupci vyhlašovatelù a profe-
sionální novináøi, bylo zhodnotit došlé 
zpravodaje, nejen po stránce obsahové 
pestrosti, grafické pøehlednosti, ale vzít 
v potaz i celkový dojem zpravodaje. Pøed-
sedou poroty byl Pavel Šaradín z Kated-
ry politologie a evropských studií FF UP 
v Olomouci. 

Vyhlášení výsledkù soutìže se uskuteèni-
lo ve støedu 4. 7. na Velehradì. Za SMS 
ÈR pøedával ocenìní Oldøich Vávra. 

Vítìzové v kategorii 
mìstských zpravodajù:
1. Kralupský zpravodaj
2. Šternberské listy
3. Frenštátský zpravodaj
 
Vítìzové v kategorii 
obecních zpravodajù:
1. Boøetické listy
2. Psárský zpravodaj
3. Magazín ze života obce Hvozdná

Vítìz kategorie zpravodaj mikroregionù, 
svazkù obcí a místních akèních skupin
Zpravodaj Podlipansko 
(vydává MAS Podlipansko)

Vítìz kategorie nejlepší rubrika téma
Slovník ponaszymu, který zveøejòovaly 
Hrádecké noviny

Události

Peníze na rychlý internet stát už 
nìkolik let pøesouvá. 
Chybný krok, soudí venkov.
Již nìkolik let leží ladem 14 miliard na zavedení rychlého internetu. Neèerpají se 
z Operaèního programu Podnikání a inovace. Ministerstvo pro místní rozvoj oznámilo, že 
peníze z velké èásti hodlá pøevést jinam.

Obce se pøitom tøi roky marnì snažily, aby 
podmínky pro èerpání nebyly diskriminaèní. 
Výsledkem byla výzva, ve které soutìžily pou-
hé tøi projekty požadující necelé pùlprocento 
vyhrazených prostøedkù.
Stát nezvládá budovat další dálnici. Tento-
krát pomyslnou, internetovou, která má být 
nástrojem konkurenceschopnosti a také 
benefitem pro obèany žijící ve vzdálenìjších 
oblastech. Ve støedu 25. 7. o návrhu pøesunu 
klíèové èástky 6,2 miliardy korun na jiné typy 
projektù informovalo Ministerstvo pro místní 
rozvoj.První výzva na vysokorychlostní inter-
net v rámci Operaèního programu Podnikání 
a inovace pro konkurenceschopnost bìžela 
do záøí 2017. Dotací z této výzvy byly podpo-
øeny tøi projekty a rozdìlení pouhých 0,4 % 
z vyhrazené alokace.
Proè tato situace nastala? Šlo pøedevším 
o nastavení pravidel a podmínek pro èerpá-
ní prostøedkù z dotací. Jedním z parametrù 
byl tzv. hodnotící parametr pro pokrytí, laic-

ky øeèeno pokrytí internetu v dané oblasti 
je øešeno z pohledu velikosti území, nikoliv 
z hlediska zvolené oblasti, kde je internet po-
tøeba. SMS ÈR opakovanì žádalo o zmírnìní 
tohoto parametru. Dále kdysi vznikla mapa 
poskytovatelù internetového pøipojení, kde 
soukromí dodavatelé garantovali, že poskyt-
nou vysokorychlostní síś i na menším území, 
což se však nestalo. I pøesto však tato fiktiv-
ní garance blokuje možnost podpoøit dotací 
výstavbu sítì rychlého internetu v daném 
území.
Obce v dané výzvì navíc nemìly možnost 
žádat napøímo a musely zakládat zvláštní 
obchodní spoleènosti. „Není divu, že za 
tak extrémnì diskriminaèních podmínek 
byly podány jen tøi projekty. Smutnou sku-
teèností je, že všechna kritéria, která vedla 
k neèerpání, jsme minimálnì dva roky na 
všech jednáních rozporovali. Je pak otáz-
kou, komu vyhovuje, že se Èeská republika 
stává digitálním skanzenem. Za obce však 

mohu prohlásit, že zavedení rychlého inter-
netu považujeme i nadále za prioritu,“ uvedl 
pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák.
Paradoxem je, že se nyní plánuje pøesun 
finanèních prostøedkù do IROP, což je ope-
raèní program, jenž patøí mezi jeden z nejhù-
øe èerpající poskytnuté prostøedky. V èerpání 
se navíc Èeská republika aktuálnì propadla 
na 25. místo mezi èlenskými státy EU.
O tom, že venkov potøebuje zmìnu, ví své 
i starosta Dolních Studének a místopøed-
seda SMS ÈR Radim Sršeò. „Dle šetøení 
SMS ÈR, které nyní probíhá, se napøíklad 
rychlost internetu v malých obcích v Kra-
ji Vysoèina pohybuje okolo 20 Mbit za 
sekundu, což je hodnota, která se ani zda-
leka neblíží souèasným požadavkùm na 
kvalitní pøipojení vhodné pro práci obèanù 
z domova,“ øekl Sršeò. Kompletní výsledky 
prùzkumu rychlosti internetu v obcích bu-
dou zveøejnìny pozdìji.
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Aktuálnì

Chci, aby protierozní vyhláška nabyla 
úèinnosti, øekl ministr zemìdìlství
Pøíprava protierozní vyhlášky, spolupráce 
pøi odstraòování kùrovcové kalamity, stav 
venkovské infrastruktury a v neposlední 
øadì zadržování vody v krajinì byly nejdùle-
žitìjšími body jednání ministra zemìdìlství 
Miroslava Tomana se zástupci SMS ÈR, 
k nìmuž došlo ve støedu 1. 8. 2018.

Urychlenì pøipravit protierozní vyhlášku 
a zachovat její pøísnost považuje za velmi 
dùležité i SMS ÈR. Smyslem je zastavit 
vysychání krajiny a ochrana obcí pøed 
dùsledky eroze zemìdìlské pùdy. „Plnì 
chápu požadavky místních samospráv 
na pøísnou legislativní úpravu. Jednám 
o tom s ministrem životního prostøedí Ri-
chardem Brabcem. Chci, aby protierozní 
vyhláška bez zbyteèných prùtahù naby-
la úèinnosti a byla kompromisem mezi 
zemìdìlci a místní samosprávou, který 
povede k rozvoji života i hospodáøské 
èinnosti venkovských oblastí,“ øekl ministr 
Miroslav Toman.
Nevhodné hospodaøení na zemìdìlské 
pùdì zpùsobuje erozi a bleskové zápla-
vy, které pùsobí obcím i jejich obyvatelùm 
znaèné škody. „Navíc pøi tom dochází 
k rychlému odtoku vody z krajiny, což je 
z dlouhodobého hlediska krajnì nežá-
doucí,“ uvedl europoslanec a pøedseda 
SMS ÈR Stanislav Polèák. 

Jeho slova potvrzuje starosta Nìmèovic 
Karel Ferschmann, který se schùzky na 

Ministerstvu za SMS ÈR rovnìž zúèast-
nil. „Naše obec byla v posledních šesti 
letech tímto zpùsobem zaplavena již tøi-
krát, takže s tímto jevem máme bohaté 
osobní zkušenosti. Apelovali jsme proto 
na pana ministra, aby se jeho resort vrátil 
k té verzi protierozní vyhlášky, která pøís-
nìji posuzuje, jaké plodiny se mohou na 
jakém typu terénu pìstovat,“ øekl.

Zástupci obcí jednali s ministrem Tomanem 
také o boji s kùrovcovou kalamitou. V ma-
jetku obcí je øada lesù, proto je nezbytná 
i spolupráce s Ministerstvem zemìdìlství, 
stejnì jako otázky kompenzací za odstra-

òování škod zpùsobených kùrovcem.
V roce 2017 se uskuteènila rovnìž první eta-
pa projektu GIS SMS a mapování veøejné 
infrastruktury v obcích, kdy bylo zmapováno 
5400 km místních komunikací a 2200 mos-
tù. Prùzkum ukázal, že mnohé komunikace 
i mosty jsou v havarijním stavu. Ministr Miro-
slav Toman pøislíbil obcím podporu. „Úkolem 
Ministerstva zemìdìlství je i rozvoj a obno-
va venkova a v této souvislosti je potøeba 
vyèlenit v rámci dotaèních titulù také pení-
ze na opravy infrastruktury. O této podpo-
øe budu jednat s Ministerstvem pro místní 
rozvoj,“ øekl.

SMS ÈR podporuje rychlý start 
reformy financování školství

Na jednání s ministrem školství Robertem 
Plagou v úterý 12. 6. deklarovali zástup-
ci SMS ÈR podporu reformy financování 
regionálního školství a apelovali na spuš-
tìní reformy bez zbyteèných odkladù. 
„SMS ÈR akceptuje spuštìní reformy 
od 1. 9. 2019 za podmínky, že MŠMT 
zajistí chybìjící prostøedky pro financo-
vání regionálního školství v roce 2018 
a do záøí 2019 formou rozvojového 
programu,“ øekl Oldøich Vávra, pøedse-
da pracovní skupiny pro školství a sport 
SMS ÈR, který spolu se starostou obce 
Kamýk nad Vltavou, Petrem Haladou 
SMS ÈR na jednání zastupoval. 

Poslanecká snìmovna pak 29. 6. roz-
hodla o odkladu zahájení reformy regi-
onálního školství s tím, že od záøí 2019 
dostanou školy prostøedky na dìlení 
vyuèovacích hodin a od ledna 2020 se 
spustí plánovaná reforma zcela. „V mezi-

èase probìhne finalizace provádìcích 
vyhlášek a postupù a modelování dopa-
dù na úroveò konkrétních škol, vèetnì 
srovnání stávajícího a budoucího finan-
cování,“ doplnil Oldøich Vávra. SMS ÈR 
tento postup akceptovalo poté, co byly 
prostøedky na zajištìní reformy promít-
nuty do návrhu rozpoètu a pøíslušného 
výdajového rámce.

Poslanecká snìmovna schválila nove-
lizaci školského zákona, kdy se díky 
spoleènému postupu a koordinaci øady 
organizací podaøilo prosadit požadavek 
SMS ÈR, jenž vypouští nárok žáka na 
stranì jedné a povinnost obce na stra-
nì druhé zajistit místo ve školce pro 
dìti starší dvou let. „Jejich pøijímání tak 
bude v kompetenci øeditele, dle prosto-
rových a personálních možností zaøíze-
ní a školní zralosti dítìte,“ dodal Oldøich 
Vávra.
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Diskutovali o budoucnosti 
politiky soudržnosti 
po roce 2020

Na pøedstavení a diskusi vybraných té-
mat se zamìøil tøetí kulatý stùl k budouc-
nosti politiky soudržnosti po roce 2020, 
který uspoøádalo Ministerstvo pro místní 
rozvoj v pátek 15. 6.
SMS ÈR zde zastupoval Radim Sršeò. 
Úèastníci vìnovali pozornost budoucímu
víceletému finanènímu rámci, který byl 
zveøejnìn 2. 5. Hlavním úèelem setkání 
bylo seznámit pøítomné s návrhy pravidel 
politiky soudržnosti po roce 2020. To si 
vzali za úkol zástupci Evropské komise, 
s pøíspìvky vystoupili pøedstavitelé Minis-
terstva pro místní rozvoj ÈR, Ministerstva 
financí ÈR a Úøadu vlády ÈR.

U kulatého stolu probírali 
Zákon o kontrole

Tøetí kulatý stùl k Zákonu o kontrole se 
konal ve støedu 13. 6. Za SMS ÈR se jej 
úèastnila Eliška Klouèková, podle níž šlo 
o otevøenou diskuzi zástupcù širokého 
spektra institucí, kde si úèastníci vymezo-
vali zákonné pojmy, jejich možnou mnoho-
významnost a nejednoznaènost. Krátce byl 
pøedstaven zákonný podklad a nejnovìjší 
novelizace (napø. pøestupky). Na øadu pøi-
šla i nìkterá aktuální stanoviska MV. Disku-
tovalo se o praxi jednotlivých orgánù, která 
se èasto liší (rùzná praxe, rùzný výklad zá-
kona), napøíklad to, jak jsou vedeny kont-
rolní spisy, jak se pracuje s plnou mocí, jak 
se postihuje nesouèinnost, jak postihovat 
porušení povinnosti mlèenlivosti atd.

O vnitøní revizi rozpoètového urèení daní, 
která by zohlednila problémy nejmenších 
obcí, pojednávalo v úterý 19. 6. setkání 
s ministryní financí Alenou Schillerovou. 
SMS ÈR navrhuje zavést kritérium poèet 
seniorù a posílit pozici nejchudších obcí 
do 200 obyvatel. V rámci diskuze zaznì-
la ze strany dalších zástupcù obcí nutnost 
obezøetného pøístupu k zavádìní nových 

kritérií èi jejich modifikace, a to nejlépe 
tak, aby nemìla negativní dopad na obce. 
Úprava podílu jednotlivých krajù na sdíle-
ných daních nebyla v rámci diskuze vùbec 
projednávána. Ministrynì dále uvedla, že 
ministerstvo bude naslouchat potøebám 
území, ale konkrétní podnìty na zmìny 
musí vzejít od zástupcù, jakými jsou SMS 
ÈR nebo SMO ÈR. 

O vnitøní revizi RUD s ministryní financí

SMS ÈR jednoznaènì 
odmítá tìžbu štìrkopísku 
v Uherském Ostrohu

Problematické povolování tìžby štìr-
kopísku v Uherském Ostrohu a hledání 
cesty, jak ještì mùže SMS ÈR v této zá-
ležitosti pomoci, øešili úèastníci jednání 
pøedsednictva SMS ÈR Jihomoravské-
ho kraje v pátek 22. 6. v Ratíškovicích. 
Pokud se tìžba štìrkopísku spustí, 
ohrozí mimo jiné zdroj pitné vody pro 
140 tisíc lidí v místì, které je už od 60. 
let minulého století oznaèováno za ob-
last trpící suchem. A problémy se budou 
zhoršovat. SMS ÈR hodlá apelovat na 
pøíslušné orgány na celostátní i krajské 
úrovni. Vyzývá rovnìž všechny dotèené 
obce, aby na svùj odpor nerezignovaly. 
Partnerkou je jim také senátorka a sta-
rostka Ratíškovic Anna Hubáèková. Peti-
ci obèanù k zamýšlené tìžbì štìrkopís-
ku u Uherského Ostrohu øešila ve støedu 
11. 7. starostka èlenské (a v tomto pøí-
padì i dotèené) obce Tvarožná Lhota 
a èlenka krajského pøedsednictva SMS 
ÈR JMK Martina Bílová. I SMS ÈR oce-
òuje usnesení petièního výboru Senátu 
ÈR, který shledal tìžbu jako nemožnou.

Co se øešilo na 10. zasedání 
Národní stálé konference?

Aktuální informace ze Zprávy o plnìní 
územní dimenze, o stavu vyjednávání no-
vého programového období po roce 2020 
èi postoj územních partnerù k budoucí 
politice soudržnosti probírali úèastníci 
Národní stálé konference, která se konala 
v pátek 22. 6. v pražském Radiopaláci. 
Pøítomní se rovnìž seznámili s návrhovou 
èástí Strategie regionálního rozvoje ÈR 
21+ a se závìry z evaluace akèního plá-
nování v oblasti vzdìlávání. SMS ÈR na 
NSK zastupoval Radim Sršeò. Petr Kulhá-
nek (SMO ÈR) seznámil èleny NSK s tøi-
nácti spoleènými body územních partnerù 
(SMOÈR, SMSÈR, NSMAS ÈR, AKÈR, 
ÈBK, SPOV) k budoucí politice soudrž-
nosti. Uvedl, že spoleèný postoj nemá 
být ambicí všech územních partnerù, ale 
definuje to, na èem se územní partneøi 
shodují.

Sucho v Èesku. 
Jak se mu bránit?

S cílem pøispìt k øešení problematiky su-
cha v èeské krajinì zorganizoval poslanec-
ký klub ODS v prostorách Poslanecké snì-
movny odbornì-osvìtový semináø „Sucho 
v Èesku-jak se mu bránit?“. Pùda v naší 
zemi nedokáže v dostateèné míøe zadržo-
vat vodu, což pùsobí komplikace zemìdìl-
cùm i celému venkovu. Semináø se konal 
v pátek 22. 6., za SMS ÈR se jej úèastnil 
Pavel Pacovský. Klimatolog Václav Cílek 
zdùraznil, že je proti dopadùm sucha tøeba 
bojovat na nìkolika úrovních zároveò. Stej-
ného názoru je i generální øeditel Povodí Vl-
tavy Petr Kubala, který opakovanì konsta-
toval, že na žádoucím zvýšení schopnosti 
naší krajiny zadržovat vodu se musí podílet 
jak mokøady nebo rybníky, tak i pøehrady. 
Pøírodì blízká opatøení a technická opatøe-
ní nelze stavìt proti sobì. 

PS pro resocializaci 
zatím nemá jasno

Pracovní skupina MMR pro podporu reso-
cializace rekultivovaných a revitalizovaných 
území se sešla v úterý 26. 6. Podle Pavla 
Macouna, který v ní zastupuje SMS ÈR, 
není dosud jasnì vymezené území, které-
ho se bude podpora týkat, ani subjekty, 
jež mohou podporu èerpat, což je tøeba 
si pøed dalším jednáním vyjasnit. Pracovní 
skupina podle Macouna zatím žádné závì-
ry nepøijala. „Za SMS ÈR je tøeba dát jasné 
stanovisko a vymezit prostor pro další jed-
nání,“ uvedl.

O dotacích na obnovu pamá-
tek s novým ministrem kultury

O nutnosti posílit dotace na obnovu pamá-
tek živì diskutoval ve ètvrtek 2. 8. pøedse-
da SMS ÈR Stanislav Polèák s novým mini-
strem kultury Antonínem Staòkem. 


